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医薬網 12 月 17 日電 病院の MR 来訪受け入れに書類審査やカメラ設置、人数制限 

 

【三級高等医院の MR受け入れにはまず書類審査から】 
過日、(黒竜江省)大興安嶺地区人民病院の“官方公衆号（宮本注： 私の知人が経営している北京天使盛

本医薬科技有限会社 CMJ-Pharma 情報によると Hospital WeChat public number というもののようです）” 

は、｢12 月 13 日に第一回医薬代表（MR）グループ受け入れに関する会議が開催された｣と発表した。 

この受け入れ会議には、病院側からは“薬事管理及び薬物治療学委員会メンバー”に加え、製薬企業 5 社

が参加、計 5 件の議事案件（北京天使盛本医薬科技有限会社 CMJ-Pharma 情報によると 5 製剤の製品説明

だそうです）が行われた。 （会議では）まず、MR 所属企業からの委任状、MR の身分証明書、プロモー

ションコード遵守承諾書、及び製剤関連資料の確認が行われた。 

続いて、MR による自社製剤の紹介が行われ； その後、多くの参加者が見守る中での MR と臨床医師に

よるディスカッションが行われ； 最後に病院長と紀律検査書記が会議に対する要求を提出した。 

公開資料によると、大興安嶺地区の人民病院である大興安嶺林業集団総医院は、医療、教育、科学研究、

疾病予防、保健衛生、リハビリテーションを併せ持つ大型総合三級甲クラス病院だ。 

 

【病院の受け入れ規定は様々】 
病院がこのように MR を受け入れることは奇妙なことではない。これまでに、上海や天津、南京市等で

公布された（病院訪問に関する）規定は更に厳しいものである。 

 

カメラによるモニタリング 
例えば、5 月に天津で発行された MR 受け入れ弁法では、MR の救急外来棟や入院病棟などの重点エリ

ア（以下『医療衛生機構の重点エリア』）に立ち入る活動を厳禁している。 医療機構の MR 受け入れには

『三定両有』が厳格に執行される。 

医療機構が高解像度の監視カメラシステムを設置し、画像を 90 日以上保管し、MR の医療衛生機構での

活動情報を速やかに発見、記録するようにと要求している。 （MR は犯罪者扱いされているようです？） 

 

人数制限 
南京の某病院は、MR の受け入れを毎月第一週の午前中 9:00～12:00 に統一、毎回の受け入れ人数は一回

当たり 20 人を超えぬこと、医務部が先頭に立ち、薬剤科が具体的責任を負い、病院は分担してリーダーや

関連科室責任者が集団を受け入れる。 

他にも、受け入れを必要とする MR については、事前に薬剤科にて統一登録をし、登録時間に基づき順

番待ちをし、薬剤科の審査を通過後、受け入れ通知が発行される。 

『三定一有』を考案した上海もまたこのようなものなので、改めて記述しない。 

 

【解決の道は二つ】 
確かに厳格で、儀礼的であり、効果がどれほどあるのかは今後の見極めが必要であるが、これからはこ

のような方式が一般的となるのであろう。 

特に、記録システムが今月発表されるに伴い、今後 MR は活動許可証を持ち、事前予約などの形で、決

められた時間内にのみ訪問を許されるということになるのだろう。 

国家が、医師が邪な道に進まぬようにしているのに、全く世も末だ。 

この規定を作ろうとした頃の初志は全てよいものであり、目的もまた現在の医療環境を浄化し、業界の

健全な発展を求めるものであるため、この点は肯定すべきである。 

とはいえ、これら手段の掲示の意味は実際の効果よりも大きく、真にリベートを廃するものである。 実

際に、既に大きな効果が出ており、購買量が大幅に減少するのは時間の問題である--- 最低限、薬剤受注に

よるリベートの入る余地は無くなると言える。 



より効果のある方法は、医師をして合法的に労働に見合った収入を得られるようにすることであり、こ

れら二つを同時に進めればより効果が高まるのだ。 

 

http://news.pharmnet.com.cn/news/2018/12/17/514169.html 

 

 

The hospital receives medical representatives, check documents, install cameras, 
and limit the number of people... 
Medical Network PharmNet.com.cn 2018-12-17 Source: Sibailan 
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Medical Network December 17th, the hospitals receive medical representatives; after verification of documents, 

installation of cameras and restriction on the number of visitors... 

 

【3-A hospitals when receive the MRs, check the documents first】 
A few days ago, the official public number of the Daxinganling District Hospital stated that the hospital held the first 

collective reception meeting of MRs on December 13. 

The reception meeting was attended by members of the hospital's Pharmacy Administration and Drug Therapy 

Committee and five pharmaceutical companies. 

There are five agendas. The first step is to review the pharmaceutical firm's power of attorney, medical representative's 

identification, integrity letter of commitment and drug-related information.  

Next, the MRs introduced his product; then, under the gaze of everyone, the drug and the clinician talked about the 

drug; finally, the dean and the disciplinary secretary asked for the meeting. 

According to public information, Daxinganling Forestry Group General Hospital, people's hospital in Daxinganling 

district is a large-scale comprehensive tertiary hospital with medical, education, scientific research, prevention, health 

care and rehabilitation. 

 

【Various kinds of regulation in Hospital’s reception】 
It is not surprising that hospitals treat visiting medical representatives like this. Earlier, the regulations issued in 

Shanghai, Tianjin, Nanjing and other places were even stricter. 

 

Camera monitoring 

For example, in May, Tianjin Yinfa MRs’ reception Method is strictly forbidden, and they are strictly prohibited from 

participating in the key areas of medical treatment such as “emergency outpatient” and inpatient departments 

(hereinafter referred to as “key areas of medical and health institutions”). The medical institutions receive the drug 

generation and strictly enforce the "three fixed and two have". 

Medical institutions are required to install high-definition video surveillance equipment in key areas, of which 

surveillance video should be kept for at least 90 days to timely discover, record, and retain information on the activities 

of medical representatives in medical and health institutions. 

 

Limit number of people 

A certain hospital in Nanjing issued a notice to receive medical representatives from 9:00 to 12:00 on the first Tuesday 

of each month. The number of receptions does not exceed 20 in principle. The medical department is responsible for 

the specific responsibility of the pharmacy department, and the hospital leaders and relevant department directors 

receive the collective reception. 

In addition, the MRs to be received should be registered in advance in the pharmacy department, queued according to 

the registration time, and the reception notice will be issued after the pharmacy examination is approved. 

Shanghai, which invented "three musts and ones", is even more so, and will not repeat them. 

 

【The solution, there are two solutions】 
It is indeed very strict, and it is also very ceremonial. It still needs to be observed, but it will probably become the 

norm. In particular, as the registration system is about to be announced this month, after the MRs are certified to work, 

prior appointments, etc., they will become regular means of visits in a period of time. 

In order to prevent doctors from going evil, the country is really shattered. 

It should be said that the original intention of these regulations was good, and the purpose is to purify the current 

medical environment and make the industry develop healthily. This must be affirmed. 

However, the warning significance of these means is greater than the actual effect, and the actual elimination of 

kickbacks. In fact, it has already taken a big step forward, that is, the price reduction of the purchases not long ago - at 

least the space for winning the drug rebates is gone. 

http://news.pharmnet.com.cn/news/2018/12/17/514169.html


A more powerful approach is to make the legal income of doctors worthy of their efforts, so that a two-pronged 

approach will be much better. 

 

 

：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：： 以下は中国語原文 ：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：： 

医院接待医药代表，查证件、安装摄像头、人数限制…… 
医药网 news.PharmNet.com.cn 2018-12-17 来源： 赛柏蓝 

--------------------------------------------------------------------------------  

医药网 12月 17日讯 医院接待医药代表，查证件、安装摄像头、人数限制…… 

  

▍三甲医院接待药代，先查证件 

 日前，大兴安岭地区医院官方公众号表示，医院在 12月 13日第一次召开了医药代表集体接待会议。 

 接待会议由院方药事管理与药物治疗学委员会成员和 5 家药企共同参加。一共有五个议程。第一步，审核

药代法人授权书、医药代表身份证明、廉政承诺书及药品相关资料。 

 接下来，由医药代表介绍自己的产品；然后在大家的注视下药代和临床医生聊药品；最后，院长和纪检书

记对会议提出要求。 

 公开资料显示，大兴安岭地区人民医院暨大兴安岭林业集团总医院，是一家集医疗、教学、科研、预防、保

健、康复为一体的大型综合性三级甲等医院。 

  

▍医院的接待规定，各种各样 

 医院这样对待来访的医药代表，并不奇怪。早前，上海、天津、南京等地发布的规定甚至更严格。 

 

摄像头监控 

 如 5 月份天津印发医药代表接待办法，严禁医药代表在门（急）诊、住院部等医疗诊疗重点区域（以下简

称“医疗卫生机构重点区域”）活动。医疗机构接待药代，严格执行“三定两有”。 

 要求医疗机构在重点区域安装高清视频监控设备，监控录像至少保留 90天，及时发现、记录、留存医药代

表在医疗卫生机构的活动信息。 

  

 限制人数 

 南京某医院发通知，每月第一个星期二上午 9：00-12：00统一接待医药代表。每次接待数量原则上不超过

20 人次。由医务处牵头，药剂科具体负责，医院分管领导、相关科室主任集体接待。 

 此外，需接待的药代应提前到药剂科进行统一登记，按登记时间排队，药剂科审核通过后，发放接待通知。 

 发明“三定一有”的上海，更是如此，不再赘述。 

  

▍解决之道，有两招 

 的确是挺严，也很有仪式感，作用多大还需要观察，但这恐怕会成为常态了。尤其是随着备案制即将在这

个月公布，之后，医药代表持证上岗，事先预约等形式，会在一个时期内成为常规的拜访手段。 

 国家为了避免医生走邪路，也真是操碎了心。 

 还是要说，这些规定的初衷都是好的，目的也是能够净化现在的医疗环境，让行业健康发展，这一点必须

要肯定。 

 不过，这些手段的警示意义要大于实际效果，真正消除回扣，其实现在已经走了一大步，就是不久前带量

采购的大降价——起码中标药品回扣的空间是没了。 

 更有力的方法就是，让医生合法收入能够配得上他们的付出，这样双管齐下，就会好很多。 
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